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2دنی امیــن حیایی بازیگر شــناخته شــده ســینما و تلویزیــون در تازه ترین گفت و گوی خــود درباره  1

برنامــه عصر جدید گفته: »من عاشــق عصر جدیدم و بچه ها را دوســت دارم و دوســت دارم 
حمایتشــان کنیم و کمک کنیم تا دیده شوند... من این همه سال کار کردم و تازه الان احساس 
می کنــم کارهای درخشــانی دارم و آمادگــی کامل برای انجــام کارهای خیلی خــوب دارم و با 
برنامه ریــزی می توانــم ایده های خوبی در کارهایم بدهم و همه اینها طی ســی ســال تجربه ام 
به دســت آمده اســت. اگر پیشــینه کاری ام نباشــد ممکن اســت در هرکاری که من را انتخاب 
می کننــد اســترس بگیرم و اعتمــاد به نفســم را از دســت بدهم و همــه چیز خراب شــود... به 

سرنوشت اعتقاد دارم و معتقدم آنچه در مسیرم قرار می گیرد برایم درست است. /ایرنا

محمود ســالاری، معــاون امورهنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، در اولیــن دوره بین المللی تئاتر 
»صاحبــدلان« بیان داشــت: اگر »صاحبــدلان« بتواند از تمام کســانی کــه در جامعه به هنــر تئاتر دل 
باخته اند، دلبری کند در مســیر خود موفق خواهد شد و گرنه »صاحبدلان« یک طرف می ماند و جریان 
تئاتر طرفی دیگر. روند »صاحبدلان« باید سرچشــمه جریان تئاتر کشــور شــود چرا کــه دین مترو معیار 
برای تشــخیص خوب و بد اســت. »صاحبدلان« به عنوان تئاتر دینی باید معیار نشان دهد و اگر بتواند 
این معیارها را دقیق تــر به مخاطب ارائه کند، موفق خواهد بود. وجه مشــترک این رویدادها با جریان 
تئاتر، همان تئاتر به معنی درام و خلق دراماتیک رویداد اســت. امیدوارم روند و تأثیر »صاحبدلان« را 

در جشنواره تئاتر کودک، جشنواره بین المللی فجر و جشنواره آیینی و سنتی ببینیم./ایرنا
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در نشست با مدیرعامل صندوق هنر 

هدف دولت، به حداقل رساندن دغدغه های معیشتی اهل فرهنگ است

ë  داســتان »آقای قاضی« چیست؟ و ایده آن 
چگونه به ذهن تان رسید؟

»آقــای قاضــی« مجموعــه ای مشــتمل بر 
۸۴ داســتان اســت؛ داســتان هایی برگرفتــه از 
پرونده هــای واقعــی. پس ایده آن هــم باید از 
که یک داســتان واقعی شــروع شود. چند سال 
قبل صاحــب خانه ام یک خانم بــود، با اینکه 
فرهنگــی بــود، امــا از حقوق موجر و مســتأجر 
هیچ نمی دانســت. چند سالی بود که مستأجر 
بودم و در این ســال ها قوانیــن مربوط را کامل 
خوانــده بودم. ماجرا جایی بحرانی شــد که به 
دلیل خرید خانه  می خواســتم خانه اجاره ای 
را زودتــر از موعــد تحویــل صاحب خانه دهم. 
خب این موضوع از لحاظ قانونی شدنی است 
و ضوابــط آن حتی در قولنامه آمده اســت اما 
ایــن خانــم به هیــچ وجه بــا ایــن کار موافقت 

نمی کرد. 
بعــد از پیگیری های بســیار و اخطــار دادن 
بالاخــره ایشــان موافقــت کرد تا مبلــغ رهن را 
برگردانــد و من هم خانــه را تخلیه کنم. طبق 
قانــون زمان فســخ قرارداد و تخلیه، مســتأجر 
باید مطابق با بندهای قولنامه چند ماه اجاره 
به صاحب خانه پرداخت کند. اما با حضور در 
بنگاه متوجه شدم این قانون ساده حتی برای 
مســئول بنــگاه معامــات ملکی جــور دیگری 
معنی شــده و او معتقد است که مستأجر باید 
تمــام مبلغ باقی مانده تا انتهای قراردادش را 
بــه صاحب خانــه بدهد. کار بــه بازرس صنف 
معامات ملکی رسید و با اینکه ایشان معتقد 
بــود که اجــاره کامل نباید پرداخت شــود اما با 
کمال تعجب متوجه شــدم ایشــان هم تفسیر 
اشــتباهی از قانــون رهــن و اجــاره دارد. با این 
تناقضــات متوجــه شــدم سال هاســت دربــاره 
قانــون بــا مــردم صحبــت نکرده ایــم و نیاز به 
اثری داریم که با رعایت ملزومات کامل درام، 
نگاهــی بــه آمــوزش حقوقی مخاطب داشــته 
باشــد.البته در همان تحقیقات اولیه فهمیدم 
فرمــت معرفی تحت عنــوان Court show به 
معنای دادگاه نمایشــی در دنیا وجود دارد که 
با هدف آگاهی بخشــی قانونــی به مخاطب از 
همــان روزهــای اول به وجود آمــدن تلویزیون 
در دنیــا راه افتاده اســت. اما با تماشــای آن ها 
دیــدم این ســاختار با توجــه به شــیوه فقهی و 
قضایی در ایــران و همین طور ذائقه مخاطب 
بــه درد ایران نمی خــورد و باید طراحی جدید 

برای ایران داشت.
ë چرا نمی شود؟

در دادگاه هــای نمایشــی ســاخته شــده در 

خــارج از ایران آیین دادرســی کاماً متفاوت با 
چیزی اســت که ما ســاخته ایم. آنها ساختار را 
مســتندتر می کنند و برنامه را به »رئالیتی شو« 
نزدیــک می کننــد اما ایــن لحن چنــدان مورد 
پســند مــردم ایــران نیســت. یــا اینکــه عنصــر 
مبتنــی  برنامه هــا  ایــن  جذابیــت  در  اساســی 
بــر مســائل جنســی و اخاقــی و جریمه هــای 
سنگین اســت که در اصول قضایی و رسانه ای 
کشــور ما جایی نــدارد. من در »آقــای قاضی« 
ســعی کــردم دراماتــورژی درســتی نســبت به 
یک پرونده واقعی داشــته باشــم. زبان، زمان 
و مکان بســیاری از پرونده ها کاماً همراســتا با 
شناخت ذائقه مخاطب این روزهای تلویزیون 
و مشــکات روی زمیــن مــردم درســت شــده 
است و باز تأکید می کنم پیرنگ ها و قصه هایی 
گفته ایــم که مخاطب می توانــد ادامه آن را در 
ذهن خود گســترش دهد و به داســتان برســد. 
ایــن مهم اســت و برای من اصل بوده اســت، 
اینکه قصه های آقای قاضی در ذهن مخاطب 
امتــداد پیــدا کنــد و داســتان اصلــی در ذهــن 

مخاطب ساخته شود.
ë  به نظر می رسد در اهداف سریال آقای قاضی

تنویر افکار عمومی بیشــتر مطرح  بوده، چگونه 
روی این لبه باریک سرگرمی و آموزش حرکت 

کردید؟
مــن یــک هــدف داشــتم و ایــن بــرای من 
خیلی مهم بوده و هست. اینکه فقط سرگرمی 
را  آمــوزش  فقــط  هــم  طرفــی  از  و  نســازم 
مدیوم ســاز و تأثیرگذار نمی دانم. سینما برای 
من هنر، صنعت و رســانه اســت و من اعتقاد 
دارم بایــد در بیــن اینها ایســتاد و فکر می کنم 
صــدا و ســیما هم بایــد ایــن گونه باشــد.ما در 
آقــای قاضی قصــه گفتیــم، کاراکتر ســاختیم. 
اینکــه می  گویــم کاراکتر به ســختی ایجاد شــد 
بــه ایــن معنی اســت کــه بــرای من مهــم بود 
حتــی اگر شــخصیتی یک دقیقــه دیالوگ هم 
در ســریال دارد، کاراکتــر داشــته باشــد. یعنی 
شخصیتش ساخته شود، لحن و بدنش مبتنی 
بر شناخت کاراکترش ساخته شود و در نهایت 

در موقعیت دادگاه قرار بگیرد. 
ما برای هر قصه عــاوه بر پیرنگ کلی اش 
یک ســری خرده فرهنگ هــا و خرده پیرنگ  ها 
طراحــی کــرده بودیــم، وســواس های رفتاری 
و بیانــی اضافــه کــرده بودیــم تــا مخاطــب بــا 
تماشــای هر قصــه و در نتیجــه باورپذیری آن 
کــه نتیجه توجه بــه جزئیات اســت، در جهان 
مشــکات کاراکترهــا غوطه ور شــود و خودش 
را بــه جــای آنهــا بگــذارد. حتــی در طراحــی 

»صاحبدلان« باید سرچشمه جریان تئاتر کشور شودبه سرنوشت اعتقاد دارم

گفت وگو با سجاد مهرگان کارگردان سریال تلویزیونی »آقای قاضی«

ماجراهای تلخ و شیرین در دادگاه های شبانه خانگی
بیش از یک ماه اســت که از پخش ســریال »آقای قاضی« به کارگردانی ســجاد مهرگان 
و تهیه کنندگی احمد شــفیعی از شــبکه دو ســیما می گذرد؛ ســریالی که با رویکردی جدید به 
مســائل و مشــکات جامعه می  پردازد و با دادگاهی نمایشی، ســعی دارد مردم را نسبت به 
قوانینــی که از آن آگاهی ندارند، مطلع کند و این دقیقاً مزیت این ســریال اســت که آن را از 
سایر سریال های تلویزیونی متمایز کرده و با استقبال خوب مخاطبان هم روبه رو شده است. 
ســریالی که ذهن مخاطب را نســبت به قانون شفاف و روشــن می  کند و به مخاطب نحوه 
صحیــح رفتار اجتماعی را یاد می  دهد تا در دام مشــکات گرفتار نشــود و اگر هم گرفتار شــد 
بداند که چگونه از طریق قانون آن را رفع کند. گفت وگوی حاضر با سجاد مهرگان کارگردان 

این سریال دلیل و نحوه تولید این سریال را به بحث می گذارد که با هم می خوانیم.

سیده مریم سادات گوشه
روزنامه نگار

محمدمهــدی اســماعیلی  گــروه فرهنگــی: 
در نشســت بــا مدیرعامــل، اعضــای هیأت 
مدیره و مدیران شرکت های تابعه صندوق 
اعتبــاری هنــر با اشــاره بــه نقــش و اهمیت 
ایــن صنــدوق در ارائــه خدمــات بــه اهالــی 
فرهنــگ، هنــر و رســانه تأکیــد کــرد: »همــه 
فعالیت هــای ایــن صنــدوق بایــد منجر به 
پویایــی حوزه اقتصاد فرهنگ و هنر شــود تا 
اهــداف متعالی که در چشــم انداز عملکرد 
صندوق اعتباری هنر در دوره جدید ترسیم 
شــده، تســهیل شــود.«وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسامی ادامه داد: »یکی از مهم ترین ارکان 
حمایتــی وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســامی 
در ارتبــاط بــا جامعــه فرهنگ و هنر کشــور، 
صنــدوق اعتباری هنر اســت. ضرورت دارد 
این صنــدوق با برنامه ریــزی دقیق و مدون 
بــه بالاتریــن ســطح خدمت رســانی نویــن 
بــه اهالــی فرهنــگ، هنــر و رســانه برســد و 
راســتا  ایــن  در  فرهنــگ  وزارت  مجموعــه 

حمایت هــای لازم را انجــام خواهد داد.«او 
تصریــح کــرد: »هــدف دولــت مردمــی بــه 
معیشــتی  دغدغه هــای  رســاندن  حداقــل 
اصحاب فرهنگ و هنر اســت. در ایام شیوع 
حــوزه  فعــالان  متأســفانه  کرونــا  ویــروس 
فرهنــگ و هنــر بــا مشــکات بســیاری روبه 
وزارت  مردمــی  دولــت  آغــاز  از  شــدند.  رو 
فرهنگ و ارشــاد اســامی اقدامــات مهمی 
را بــرای حمایــت از ایــن قشــر آســیب دیده 
انجــام داد تــا مشــکات به وجــود آمــده در 
دوران کرونــا را به حداقل برســانیم. یکی از 
مهم تریــن ایــن اقدامات تخصیــص اعتبار 
ویــژه به صندوق اعتباری هنر بود که بخش 
قابل توجهی از این بودجه، طی سه مرحله 
به حســاب هنرکارت اعضای صندوق واریز 
شد.«اســماعیلی در ادامه با اشاره به نقش 
صنــدوق در توســعه اقتصــاد فرهنگ و هنر 
و هنــر  فرهنــگ  اقتصــاد  افــزود: »مبحــث 
موضــوع بســیار مهــم و قابل تأملی اســت. 

جــا دارد صنــدوق اعتبــاری هنر بــا توجه به 
ظرفیت های خــود در کنار ســایر حوزه ها به 

این موضوع اهتمام ورزد.«
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی بــا تأکید 
بــر حمایت همه جانبــه از اصحاب فرهنگ 
و هنــر و تأمیــن نیازهای معیشــتی و رفاهی 
آنهــا، تصریح کــرد: »انتظــار دارم صندوق 
اعتبــاری هنــر بــا انجــام فعالیــت در حوزه 
اقتصــاد هنر، بخــش مهمــی از منابع مورد 
نیــاز خــود را از طریق درآمدهــای عملیاتی 
تأمیــن و در بخــش حمایــت از هنرمنــدان 
صــرف کند. ایــن صنــدوق از قدرتمندترین 
سازمان های حمایتی و مالی برای اصحاب 
فرهنــگ و هنــر اســت و بایــد بــه زودی بــا 
از  بســیاری  بتوانــد  دارد  کــه  برنامه هایــی 

نیازهای منابعی خود را تأمین کند.«
،مدیرعامــل  پوراحمــدی  ســیدمجید 
صنــدوق اعتبــاری هنــر نیز در این نشســت 
بــا ارائــه گزارشــی از فعالیت هــا و اقدامــات 

صــورت گرفته از آغــاز دولت مردمی گفت: 
»از آغــاز بــه کار دولــت مردمــی بــا وجــود 
تــداوم  از  ناشــی  مالــی  محدودیت هــای 
اســتمرار و  ویــروس کرونــا، ضمــن  شــیوع 
و  بازنگــری  بــا  گذشــته،  خدمــات  تقویــت 
اســتفاده  و  فرایندهــا  و  ســاختارها  اصــاح 
و  طرح هــا  حــوزه،  ایــن  صاحب نظــران  از 
از  حمایــت  بــرای  را  مناســبی  اقدامــات 
هنرمندان آســیب دیده که شعار اصلی این 
دولــت اســت، برنامه ریــزی و اجــرا کردیم. 
طی ایــن مدت تاش کردیــم فعالیت های 
و  هدفمنــد  شــفاف،  به صــورت  صنــدوق 

ضابطه مند به اعضا ارائه شود.«

ë سه هنرمند رایزن فرهنگی می شوند
محمدمهدی اسماعیلی عصر سه شنبه 
٢١ تیــردر حاشــیه بازدیــد از نمایشــگاه آثار 
خوشنویســی اســتاد جلیل رســولی در خانه 
فرهنــگ و هنــر گویــا گفــت: »بــه زودی ســه 
هنرمنــد از حوزه تجســمی از خوشنویســان، 
به عنــوان  دانشــگاه  اســتادان  و  نقاشــان 
رایــزن فرهنگی به کشــورهای هــدف اعزام 
می شــوند. با ایــن هدف که هنرهــای ایرانی 
افــزود:  کننــد.«او  معرفــی  را  اســامی  و 
»رئیس جمهور در جلسه ای که با هنرمندان 
تجســمی در موزه هنرهای معاصر داشتند، 
بر دیپلماســی هنــر تأکید کرد که در دســتور 

کار وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی است.«
ë  افتتاح موزه معاصر همدان و مشــهد سال

آینده
وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســامی در ایــن 
مراســم تأکید کرد: » در حال حاضر در چند 
شــهر بزرگ و مرکز اســتان در حال ساختن 
موزه معاصر همانند موزه هنرهای معاصر 
تهران، هســتیم، در همدان و مشهد تا سال 
آینــده ایــن موزه هــا افتتــاح می شــوند، این 
رویکرد باید برای ســایر شــهرها هم توسعه 

یابد.«
ë  رییــس جمهــور شــخصاً پیگیــر وضعیت

استادان فرهنگ هستند
ارشــاد  و  فرهنــگ  وزیــر  همچنیــن 
تیرمــاه در  اســامی شــامگاه سه شــنبه، ٢١ 
مراســم نکوداشــت اهالی قلم که با حضور 
و  پژوهشــگران  شــاعران،  نویســندگان، 
پیشکســوتان ایــن عرصــه در مجموعــه باغ 
موزه نگارستان برگزار شد، بر اهمیت حوزه 

فرهنگ و هنر در دولت مردمی تأکید کرد و 
گفت: »رئیس جمهور محترم شخصاً پیگیر 
وضعیت استادان فرهنگ هستند به طوری 
که ماه رمضان تدارک دیدار ایشان با اهالی 
قلــم صورت گرفته بود اما به علت شــرایط 
کرونایی و آلودگی هوا این دیدار محقق نشد 
لــذا دوباره پیگیر دیدار اهالی قلم با ایشــان 
خواهــم بود و مقدمات آن بــه زودی فراهم 
مراســم  ایــن  در  شد.«اســماعیلی  خواهــد 
پاسداشــت  ترویــج  کاغــذ،  مســأله  دربــاره 
زبان فارســی، نمایشــگاه کتــاب تهران، اخذ 
مالیات حوزه نشــر و ســرانه مطالعه کشــور 
هم ســخن گفت.او درباره آخرین وضعیت 
واردات کاغــذ عنوان کرد: »کار واردات کاغذ 
برای تأمین نیازهای حوزه نشر و مطبوعات 
با عنایت ویژه رئیس جمهور و با اختصاص 
ارز مــورد نیاز همانند قیمت گذشــته انجام 
شــده اســت و بــه زودی بخشــی از نیازهــای 

ناشران و مطبوعات تأمین خواهد شد.«

میزانســن دوربین به این جانشــینی مخاطب 
بــا کاراکترهــا توجــه داشــتیم. ســعی کردیــم 
قصه هایی که برای مخاطب تعریف می کنیم 
حتی اگــر موضوعات پیچیده حقوقی هســتند 
ســاده فهــم و روان باشــد. اصل اساســی برای 
»همــه  در  مخاطــب  همه گیــری  و  ســرگرمی 
کــه در ســینمای  اســت؛ چیــزی  فهمــی« آن 
دنیــا اصــل اساســی اســت امــا در ایــران حتی 
موضوعــات ســاده را پیچیــده می کنیــم و بــه 
همیــن  بــرای  می دهیــم.  مخاطــب  خــورد 
مخاطــب ارتبــاط نمی گیــرد. عاوه بــر این ها 
هــر  بزرگ تــر  بــرادر  تلویزیــون  فکــر می کنــم 
خانواده اســت. بــرادری که حین گــوش دادن 
بــه آن باید چایی خورد، پــا دراز کرد، لم داد و 
حتــی با تلفن هــم صحبت کرد. فــرق مدیوم 
تلویزیــون و ســینما در همین چیزهاســت. در 
سینما تو باید مخاطب را میخکوب کنی، نباید 
بگــذاری مخاطبــت لحظــه ای پلک بزنــد، اما 
در تلویزیــون این گونه نیســت. »آقای قاضی« 
بــرای ســرگرم کننــده بــودن ســعی می کند که 
برادری باشــد بــا قصه های جذابــی که خوش 
لحن و خوش ریتم ادا می شوند، اما در ته این 
قصه ها همیشه پندی وجود دارد. پندی که در 
امتداد داستان های ســریال در ذهن مخاطب 

شکل می گیرد.
ë  از برگرفتــه  ســریال  داســتان های  تمــام 

پرونده های واقعی هستند؟
بلــه همــه اقتباســی از پرونده هــای واقعی 
هستند. ما پروسه سنگینی برای رسیدن به این 
پرونده هــا طی کردیــم. ابتدا چیــزی در حدود 
۳۰۰ موضــوع را شناســایی کردیم کــه مردم از 
لحــاظ حقوقی بســیار زیاد درگیر آن هســتند و 
در نهایــت بــا کمک قوه قضائیــه و گفت وگو با 
قضات کارکشــته به ١٢۵ عنوان رسیدیم. برای 
رسیدن به این سوژه ها به دلیل حساسیت های 

بحق قوه قضائیه مشکات زیادی داشتیم.
ë چرا؟

خــب به دلیل ســوء  اســتفاده های بســیاری 
کــه از نام قوه قضائیه شــده، نســبت به فضای 
هنــر و رســانه بدبیــن بــود. بــه همیــن دلیــل 
بــرای پرداخــت درســت ایــن ســوژه ها طوری 
که هــم مســائل آیین دادرســی هــم جذابیت 
و  پیچیــده  پروســه  شــود  رعایــت  دراماتیــک 
ســنگینی را طــی کردیم. من ســعی کردم هم 
بــه علم قضا تســلط پیدا کنم و هــم فن قضا. 
بــرای همیــن کتاب هــای بســیاری از خاطرات 
قضــات را خواندم. کتاب های آقــای کاتوزیان، 
کتــاب  تویســرکانی،  آقــای  شــهریاری،  آقــای 

 مــا بــرای هــر قصه عــاوه بر 
ســری  یــک  کلــی اش  پیرنــگ 
خــرده  و  فرهنگ هــا  خــرده 
بودیم،  کرده  طراحی  پیرنگ  ها 
وســواس های رفتــاری و بیانــی 
مخاطب  تا  بودیم  کرده  اضافه 
با تماشــای هر قصه و در نتیجه 
باورپذیری آن کــه نتیجه توجه 
بــه جزئیــات اســت، در جهان 
مشــکات کاراکترهــا غوطــه ور 
شــود و خودش را به جای آن ها 

بگذارد

 دوســت داشــتم بازیگرهای 
باشــند.  بکــر  قاضــی«  »آقــای 
عاوه بر این ها فکــر می کنم در 
خوبی  بازیگرهای  تئاتــر  عرصه 
و  تلویزیون  کــه  دارنــد  حضــور 
ســینمای ما به دلایــل مختلف 
هیــچ وقــت به ســمت کشــف 
است.  نرفته  معدن عظیم  این 
بــه همیــن دلیــل بــه چهره ها و 
و  ســینما  در  تکــراری  تیپ های 

تلویزیون ایران دچار شده ایم

قضاوت های حضرت امیــر)ع( و... را مطالعه 
کــردم. مطالعه این ها و همیــن طور پرونده ها 
برای شناخت دقیق ابعاد قضایی و دراماتیک 
کافــی نبــود، بــه همیــن دلیل ســعی کــردم با 
وجــود محدودیت ها در دادگاه هــا حضور پیدا 
کنم تا عاوه بر تماشــای میدانی و بی واسطه، 
با بسیاری از قضات گفت وگو هم داشته باشم.
در ایــن مســیر هــم مشــاور قضایــی پــروژه 
و  کمــک  بســیار  رنجگــری  مهــدی  آقــای 
همراهــی داشــت. امــا بعــد از تمــام ایــن بالا 
و پایین هــا متوجــه ایــراد بزرگــی در کار شــدم. 
فیلمنامه نویســی  بــزرگان  از  خیلــی  بــا  مــن 
بــرای کمــک به ایــن پــروژه همفکری کــردم و 
مشــاوره گرفتــم. همه آنها نوشــتن و ســاخت 
آن را نشــدنی می دانســتند. چــون فرق بســیار 
است میان جنایی نویســی یا کارآگاهی نویسی 
تجربه هــای  کشــور  در  مــا  قضایی نویســی.  بــا 
خوبــی در درام جنایــی و کارآگاهــی داریم؛ اما 
قضایی نویســی کار بســیار متفاوتــی اســت. در 
قضایی نویســی دو طرف دعــوا را دارید که هر 
کــدام پیرنگ ویژه خــود را در طول قصه پیش 
می برنــد. در ســاده ترین حالــت ممکــن، یکی 
پیرنــگ راســتی و دیگری ناراســتی. حالا ضلع 
ســومی وجود دارد به اســم قاضی کــه ضدِ دو 
پیرنــگ قبلــی عمل می کند و بایــد نقش ویژه 
خــود را در نهایــت دقــت و عدالت جلــو ببرد. 
حــالا به این شــاهد و مطلع ، خــرده پیرنگ ها 
و پاســاژهای مختلف را هم اضافه کنید و همه 
این قصه ها بایــد در ١۵ تا ٢۰ دقیقه باز، تبیین 
و بســته شــود. آن هــم بــا رعایــت هــزار و یک 
ماحظــه حقوقی و آیین دادرســی. این بخش 
کار ما واقعاً ســخت و طاقت فرســا بــود که جز 
با همراهی ســید محمد حسینی و ١٢ نویسنده 
خــوب و جوانمــان و همیــن طــور همراهــی و 
همــکاری غیر قابل توصیف مهــدی رنجگری 

شدنی نبود.
ë چرا فقط از بازیگران تئاتری استفاده کردید؟

اولیــن دلیــل مــن بــرای ایــن کار دغدغــه 
واقع نمایــی بــود. دوســت داشــتم مخاطب با 
هیچ کدام از کاراکترهای این ســریال آشنایی و 
ذهنیت قبلی نداشته باشد. این به باورپذیری 
مخاطــب کمــک می کنــد. فــرض کنیــد شــما 
آتیــا پســیانی را می بینیــد کــه بــه مشــکات 
آپارتمان نشــینی دچار اســت. خــب قاعدتاً بر 
اساس شناخت شــما از او به دلیل نقش هایی 
کــه قباً بازی کــرده و همین طور شــخصیت و 
جایگاه خودش، باور درگیر شدن با این مشکل 
برای مخاطب ســخت می شد. به همین دلیل 
دوســت داشــتم بازیگرهــای »آقــای قاضــی« 
بکــر باشــند. عاوه بــر این هــا فکــر می کنم در 
عرصــه تئاتر بازیگرهــای خوبی حضــور دارند 
کــه تلویزیون و ســینمای ما بــه دلایل مختلف 
هیچ وقت به ســمت کشف این معدن عظیم 
نرفتــه اســت. بــه همیــن دلیــل بــه چهره ها و 
تیپ های تکــراری در ســینما و تلویزیون ایران 
دچار شــده ایم. در کشــف این اســتعدادها نیز 

کیومرث مرادی بسیار به من کمک کرد. 
ما چیزی حدود 6۰۰ بازیگر را برای انتخاب 
حدود ۳۰۰ بازیگر آقای قاضی بررسی کردیم. 
فرایندی بســیار سخت و طولانی. گاهی اوقات 

داســتانی را حــذف می کردیم چون بــه بازیگر 
مناسب برای آن نمی رسیدیم. بعضی اوقات 
برای یک نقش بــا بازیگری تمرین می کردیم 
و در نهایت از او راضی نمی شــدم و این مسیر 
را برای پیدا کردن بازیگر مناســب نقش، تکرار 
چندبــاره می کردیــم. امــا از نتیجــه کار بســیار 

خشنود هستم.
ë  این اثر در ساختاری کاماً جدید به مخاطب

عرضــه شــده و بــه نظــر می رســد صدا و ســیما 
بــا پخــش چنیــن ســریالی راه جدیــدی بــرای 
فیلمســازی مهیــا کــرده تــا در آینده هم شــاهد 
چنیــن ســریال هایی باشــیم. چقدر ایجــاد این 

ساختار جدید سخت بود؟
اولین مشــکل مــا فرمــت این ســریال بود. 
مــا در ایــران تجربــه ســاخت درام دادگاهــی 
نداشتیم. از این بابت حتی در دوربین گذاری، 
بازی گرفتن از بازیگران، فیلمنامه نویســی و... 
نیــاز به تجربه و آزمون و خطا داشــتیم. خیلی 
از دوســتان و اســاتید ســاخت این مجموعه را 
شــدنی نمی دانســتند. از طرفــی همدل کردن 
و همراهــی قــوه قضائیه را داشــتیم و از طرفی 
همــراه کــردن مخاطــب را. راه رفتــن در ایــن 
مســیر باریــک بــرای اولیــن بــار کار ســخت و 
پیچیده ای بود. برای رســیدن به طراحی دکور 
و صحنــه روزهای متمادی گفت وگو داشــتیم. 
روی رنــگ و نــور، میزانســن ها، طراحی صدا، 
چیدمان و نســبت ها و روایتی که می خواستیم 
بســازیم. همــراه کردن بیــش از ١۰۰ نفــر افراد 
پشــت صحنه و همســو کردن آن ها در راستای 
از کار هنــری نیــاز بــه  ایده هــای برنامــه غیــر 
مدیریت درستی داشت. خدا را شکر با کمبود 
بودجه همه تیم تولید سعی کردند این اولین 
تجربــه را وزیــن و مورد احترام نــگاه مخاطب 
تولیــد کننــد. خــود مــن ١6 ماه اســت کــه روی 
ایــن پــروژه متمرکز هســتم و ســعی کــردم در 
تمام لحظات تولید حضور داشــته باشم. تیم 
تهیه و تولید نیز همراهی قابل ستایشی با من 
داشــتند. خروجی فعلی بدون شک بی نقص 
نیســت. بالاخره اولین تجربه ما در این مســیر 
بــوده اســت. اما به لطف خــدا از چیزی که روز 

اول در نظر داشتیم، کار بهتری ساختیم.
ë  اســتقبال مخاطبان عادی و تأثیر این سریال

بــر جریــان حقوقــی تــا بــه حــال چگونــه بوده 
است؟

خدا را شکر این سریال و اهدافش و تاشی 
کــه بــرای تولیــد آن شــده اســت مــورد پســند 
جــدی مــردم و جامعــه حقوقــی قــرار گرفته 
اســت. خب طبیعی اســت که اثــری موافقین 
و مخالفیــن پروپا قرصی داشــته باشــد. این از 
نشــانه های تأثیرگذاری اثر است. تمام تاش 
ایــن حقیــر در تولید »آقای قاضــی« این بوده 
اســت کــه از منظــر حقوقــی و قضایــی کار تــا 
حــد بســیار زیــادی بی ایراد باشــد. بــه همین 
دلیــل عــاوه بر قاضــی مشــاور در ایــن پروژه 
از 5 حقوقــدان به سرپرســتی بهنــام مبصری 
استفاده کردم که هر کدام تخصص های ویژه 
در امــور قضایــی داشــتند. از متخصص حوزه 
خانــواده، فضــای مجــازی، کــودک و نوجوان 
در این تیم وجود داشــت تــا متخصص حوزه 
محیط زیســت و... تاش کردیم از چهارچوب 

آیین دادرســی خارج نشــویم. بیشتر نقدهای 
منفــی ای کــه به ســمت آقای قاضی اســت از 
ســمت وکای محترم اســت که فکــر می کنم 
بنابر به دلایلی دوست ندارند دادگاه و قاضی 
را این گونه نمایش بدهیم. اما جامعه دلسوز 
حقوقــی کشــور نــگاه کامــاً مثبتــی بــه جنبــه 
دراماتیک و آموزشــی آقای قاضی داشــته اند.
مردم هم با ســریال ارتبــاط گرفته اند. آمارها 
پژوهش هــای  مرکــز  و   ١6٢ بازخوردهــای  و 
ســازمان صــدا و ســیما و همیــن طــور فضای 
مجــازی و تلوبیــون نشــان می دهــد بــا اینکــه 
این ســریال هر روز پخش نمی شــود و تنها دو 
روز در هفتــه پخــش می شــود و بــا اینکــه تنها 
5 هفتــه از پخــش آن می گــذرد، نــگاه کامــاً 
مثبت از سمت مخاطب دریافت کرده است. 
بازخوردها به گونه ای اســت که ســازمان صدا 
و ســیما پیشــنهاد ساخت ســری دوم آن را به 
من داده اســت. راســتش را بخواهیــد حتی از 
ایــن همــه تعریف دلــزده هم شــده ام. لطف 
مردم اســت و نشــان می دهد که ما چقدر کم 
کار کرده ایم. من این تعاریف و اقبال به آقای 
قاضــی را به خودم نمی گیــرم. نگاه مخاطب 
بســیار والاتــر و ارزشــمندتر از کاری اســت کــه 

اکنون ساخته ام.
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